

489 Herz und Niere. Von der Risikostratifikation bis zu Wechselwirkungen der medikamentösen Therapien

Heart and kidney. From risk stratification to the interactions of pharmacotherapy
M.D. Alscher

498 CME-Fragebogen

Questionnaire

523 Schweregradbeurteilung der Aortenklappenstenose. Wann braucht es mehr als ein „Routine-Echo“?

Assessment of severity of aortic valve stenosis · When is it necessary to use more than a routine echo?

N. Jander

532 CME-Fragebogen

Questionnaire

■ **Diagnostische Elektrophysiologie und Devices**

Diagnostic electrophysiology and devices

507 EKG-Veränderungen bei Besuchern von Kirmes-Attraktionen

ECG-changes in visitors to fairgrounds

M. Christ · H.J. Trappe

■ **Gesundheitspolitik** Health care policy

512 24. Bericht über die Leistungszahlen der Herzkatheterlabore in der Bundesrepublik Deutschland. Eine Datenerhebung mit Unterstützung der Kommission für Klinische Kardiologie und der Arbeitsgruppen Interventionelle Kardiologie (für die ESC) und Angiologie der Deutschen Gesellschaft für Kardiologie – Herz- und Kreislaufforschung über das Jahr 2007

The 24th Report on Performance Figures for Cardiac Catheterization Laboratories in Germany in 2007. Results of a joint inquiry of the Commission of Clinical Cardiology and the Working Groups for Interventional Cardiology (for the ESC) and Angiology of the German Cardiac Society

F. van Buuren · D. Horstkotte

■ **Verschiedenes** Miscellaneous

461 Panorama Panorama

519 Nachruf In memoriam

543 Termine Forthcoming meetings

544 Impressum Imprint

■ **Positionspapier** Position paper

467 Positionspapier zur Versorgungslage der perkutanen transluminalen Angioplastie (PTA) peripher-arteriell und renovaskulär in Kliniken und Praxen Deutschlands

Position paper on the care situation of percutaneous transluminal angioplasty (PTA) of peripheral and renal arteries performed in hospitals and outpatient clinics in Germany
P. Behrendt · E. Blessing · H. Darius · C. Diehm · H.-R. Figulla · J. Ludwig · E. May
B.-E. Strauer

■ **Interventionelle Kardiologie** Interventional cardiology

474 Neue Methode. Interventionelle renale sympathische Denervation bei therapierefraktärer arterieller Hypertonie

Novel technique. Interventional renal sympathetic denervation for resistant hypertension
F. Mahfoud · M. Schlaich · B. Cremers · M. Böhm

■ **Klinische Pharmakologie** Clinical pharmacology

480 Altersabhängige Veränderungen des hämostaseologischen Risikoprofils aus kardiologischer Sicht

Cardiological aspects of age-dependent changes in the hemostatic risk profile
G. Plehn · T.W. Jax · M. Leschke · A. Meissner · H.-J. Trappe

■ **Journal Club** Journal club

499 Neue Alternativen zu Cumarinen bei Vorhofflimmern. Ergebnisse der RE-LY-Studie

New alternatives to coumarins for the treatment of atrial fibrillation.
Results of the RE-LY trial
T. Hucko · K. Graf

■ **Wie lautet Ihre Diagnose?** What is your diagnosis?

502 Akute Herzinsuffizienz bei Ebstein-Anomalie und Linksherzhypertrophie

Acute heart failure with Ebstein's anomaly and left ventricular hypertrophy
M. Christ · M. van Bracht · T. Butz · G. Plehn · A. Meissner · H.-J. Trappe